
اقتصادی 6

گروه اقتصــادی - وزیر نفت 
با بیــان اینکه پنج هــزار و ۵۰۰ حلقه 
چــاه نفتی و گازی بر روی ۴۰۰ میدان 
کشــور وجود دارد، گفــت: با احیای 
چاه های کم بازده، ظرفیت تولید سالیانه 
۸۰ میلیون بشــکه ای نفت با کمترین 

سرمایه گذاری ایجاد خواهد شد.
اوجــی« در مراســم  »جــواد 
گرامیداشــت روز ملــی پژوهش در 
شرکت ملی نفت ایران با تاکید بر اینکه 
ایران صاحب سرمایه های گران قیمتی 
از جمله نخبگان اســت، افزود: سالیانه 
چهار هزار نخبه در کشــور شناسایی 

می شود.
وی ادامــه داد: یکــی از راه های 
اشــتغال زایی در کشور استفاده از توان 
نخبگان اســت و امــروز عزم صنعت 
نفت در این اســت که از این نخبگان 

استفاده کند. 
وزیر نفت با اشاره به سیاست های 
اقتصاد مقاومتــی، ادامه داد: بیش از ۵۰ 
درصــد از صادرات کشــور صادرات 
مواد خام و نیمه خام اســت که ضعف 
بزرگی برای کشور محسوب می شود 
و استفاده از شرکت های دانش بنیان در 
این زمینه می تواند علاوه بر اشتغال زایی، 

ارزآوری به همراه داشته باشد. 
اوجی تاکید کرد: با وجود قدمت 
۱۱۵ ســاله صنعت نفت در کشــور، 
همچنان بخش هایی به صورت سنتی 

اداره می شود.
وی با اشــاره به اینکه در برخی از 

چاه های نفتی تولید از ۵۰ هزار بشــکه 
نفت به یک هزار بشــکه رســیده که با 
اســتفاده از شــرکت های دانش بنیان 
می توان تولید را افزایش داد، گفت: در 
برنامه جدید صنعت نفت جدا از بحث 
توســعه مخزن محور، نگاه چاه محور 

خواهد بود.
وزیر نفت بیان داشــت: ایجاد هر 
حلقــه چاه ۱۰ تا ۱۲ میلیون دلار هزینه 
دارد، این در حالی است که بیش از ۷۰۰ 
حلقه از چاه های موجود را با استفاده از 
توان شرکت های دانش بنیان می توانیم با 

افزایش تولید همراه کنیم.
وی، بهینه سازی مصرف سوخت 

را یکی دیگر از عرصه های برشمرد که 
می توان از توان شرکت های دانش بنیان 
استفاده کرد و گفت: اکنون روزانه ۸۴۰ 
میلیون متر مکعب گاز شیرین به شبکه 
گاز کشــور تزریق می شــود، این در 
حالی اســت که بر اساس برنامه ششم 
این میزان باید به ۱.۲ میلیارد متر مکعب 

در روز می رسید. 
وی ادامه داد: از ســال آینده تولید 
و عرضــه گاز افزایش پیدا خواهد کرد 
تا به ظرفیت ۱.۲ میلیارد متر مکعب در 

سال برسد. 
وزیــر نفت تاکید کرد: ســالیانه 
افزایش ۱۰ تا ۱۲ درصدی مصرف گاز 

وجود دارد و ظرفیت هرچقدر افزایش 
پیــدا کند، باز هم جوابگو نخواهد بود 
و باید به ســمت بهینه سازی مصرف 

برویم. 
وی گفت: در بحث ســوزاندن 
گازهای همراه نفت، ســومین کشور 
جهان بعد از روسیه و عراق هستیم که 
می توان برای جمع آوری این گازها را 
با توان شــرکت های دانش بنیان وارد 

عمل شد.
به گفته اوجــی، تکمیل زنجیره 
ارزش و جلوگیری از خام فروشــی در 
صنعت پتروشیمی دیگر زمینه فعالیتی 
اســت که می توان با اســتفاده از توان 

شرکت های دانش بنیان توسعه یابد.
وی با اشاره به اینکه صنعت نفت 
در چهار حوزه به دنبال سرمایه گذاری 
و حمایت اســت، خاطرنشان کرد: این 
چهار مورد شــامل چاه های کم بازده، 
بهینه ســازی مصــرف گاز، تکمیــل 
زنجیره ارزش پتروشیمی و جمع آوری 

گازهای همراه است.

گروه اقتصادی - استاد اقتصاد 
دانشــگاه تهران گفت در کنار آقای 
رئیس جمهور افرادی هستند که دنبال 
اجرای سیاست های تعدیل اقتصادی 
اند اما ســعی می کنند آن را به نحوی 

دیگر اجرا کنند.
ابراهیــم رزاقــی با اشــاره به 
مشــکلات ایجاد شــده از سوی ارز 
ترجیحــی گفت: علــت اینکه نگاه 
ما به ارز ۴۲۰۰ تومانی منفی اســت 
تخصیص این ارز به بخش خصوصی 
و فسادی است که این ارز ایجاد کرده 

است
وی تصریــح کــرد: در دوران 
دفاع مقدس شاهد بودیم که وزارت 
بازرگانــی بــا دلار ارزان، کالا تهیه 
می کــرد و از طریق کالابــرگ، این 
کالاها را به دســت مصــرف کننده 

می رساند.
این اســتاد اقتصاد با اشــاره به 
اینکــه در آن زمــان تعاونی ها نقش 
اصلــی را ایفا می کردنــد گفت: هر 
چــه از آن دوران عبور کردیم فســاد 
در تعاونی هــا نیز افزایش پیدا کرد به 
طــوری که تعاونی هــا دیگر کارایی 

اولیه را نداشتند.
رزاقی افزود: در قانون اساســی 
ایــران یکی از اصول مهم، تشــکیل 
تعاونی هــا در اقتصاد اســت اما این 
نکته لازم به ذکر اســت کــه با افراد 

مفســد نمی تــوان کار تعاونی ها را 
پیش برد و قطعاً تعاونی ها نمی توانند 
کارایــی لازم را با حضــور این افراد 

داشته باشند.
اســتاد اقتصاد دانشــگاه تهران 
ادامــه داد: اکنــون دلار ارزان قیمت 
در اقتصاد ایران وجود دارد که وقتی 
به ســابقه ایــن دلار ارزان می نگریم 
می بینیم منشــأ حضــور دلار ارزان 
قیمت در دســت بخش خصوصی از 
زمان آقای رفســنجانی وجود داشته 
است که این ناشــی از سیاست های 

تعدیل اقتصادی است.
وی افزود: در نظام سرمایه داری 
مبنا بر این است که دلار ارزان قیمت 
در دست بخش خصوصی باشد تا این 
بخش تصمیم بگیرد چه چیزی مورد 
نیاز اســت و آن را وارد کند که نتیجه 
این تصمیم حداکثر کردن سود و لذت 
و ثــروت خواهد بود. بــرای همین 
دست بخش خصوصی ازاد بود که هر 
طوری که بخواهد از این دلار استفاده 
کنــد و در نهایت نظام لیبرالیســم به 
جایی رســید که فقط افزایش ســود 
را برای بخــش خصوصی می دید و 
دیگر کاری نداشــت که مردم در چه 

شــرایطی زندگی می کنند که نتیجه 
اش را می توان در اقتصاد انگلستان و 
یا در خود آمریکا طی ۵۰ سال گذشته 

مشاهده کرد.
این کارشناس اقتصادی با تاکید 
بر اینکه متأسفانه در دورانی مسئولین 
اجرایی کشــور نیز ســعی می کردند 
همان سیاســت های لیبرالیسم را در 
اقتصاد ایران جا بیندازند گفت: عدم 
دخالــت دولــت در اقتصاد موجب 
می شــود تا بخش خصوصی هر طور 
کــه بخواهد رفتار کند و منفعت خود 
را بــالا ببرد. زیــرا بخش خصوصی 
فقط به دنبال حداکثر کردن سود خود 
اســت که دیدید در همین ارز ۴۲۰۰ 
تومانــی وقتــی ارز ارزان قیمت در 
اختیار بخش خصوصی قرار گرفت 
عده ای در بهترین حالت کالای مورد 
نیــاز را آوردند امــا توزیع نکردند و 
آن را احتــکار کردند تا قیمت کالاها 
در بــازار افزایش پیدا کند و کمترین 
نظــارت نیز از ســوی دولت در این 

خصوص صورت گرفت.
وی با اشــاره به سیاســت های 
اقتصــادی دولت ســیزدهم گفت: 
متأســفانه افرادی در کنار شــخص 

رئیس جمهــور قــرار گرفته اند که 
همان تفکر اقتصاد لیبرالیسم را دارند 
و ســعی می کنند همان سیاست های 
تعدیل را در اقتصاد دوباره پیاده کنند.

رزاقــی اظهار کــرد: در طول ۳ 
ماه گذشته می بینیم شرایط اقتصادی 
بهبود پیدا نکرده اســت و دولت نیز 
هیچ سیاستی برای کمک به معیشت 
مردم نداشته است که این جای سوال 

دارد.
اســتاد اقتصاد دانشــگاه تهران 
افزود: وقتــی تصمیم به حذف دلار 
۴۲۰۰ تومانی می گیریم و قصد داریم 
با دلار بالای ۲۰ هزار تومان کالا تأمین 
کنیم قطعاً اثرات اقتصادی خود را در 
جامعــه خواهد گذاشــت. یکی از 
دســتگاه ها چند وقت پیش آماری را 
ارائه داد کــه قیمت کالا با تخصیص 
ارز ۴۲۰۰ تومانی به میزان ۱۹۰ درصد 
افزایش قیمت پیدا کرده اســت و در 
عوض کالاهایی که ارز ۴۲۰۰ تومانی 
نیز دریافت نکرده بودند رشد قیمت 
۴۰۰ درصــدی داشــتند. خب با این 
شــرایط اکنون دولــت تصمیم دارد 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی را حــذف کند. 
بنابرایــن طبیعی اســت که قیمت ها 

رشــد فزاینده و غیــر قابل باوری را 
تجربه کنند و این سوال مطرح است 
که آیا ۶۰ میلیون نفر مردم که به گفته 
مرکز آمــار و بانک مرکزی زیر خط 
فقر هســتند و درآمــد ماهانه زیر ۱۱ 
میلیون تومان دارند می توانند از عهده 
این گرانی کالا بعد از حذف ارز ۴۲۰۰ 

تومانی برآیند؟
وی ادامه داد: به نظر می رســد 
جناب آقای رئیســی و اطرافیانشان 
نیز همان سیاست های آقای روحانی 
و هاشــمی را به گونــه دیگری اجرا 
می کنند کــه این می تواند شــرایط 
اقتصادی کشور را بدتر از امروز کند.
رزاقــی تصریح کــرد: حقوق 
کارگر ۴ میلیون تومان در ماه اســت. 
قبل از حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی آیا 
تصمیمــی برای بهبود معیشــت این 
افراد گرفته اند؟ اگر این گونه اســت 
ابتــدا این تصمیــم را اجرایی کنند و 
بعد به دنبال اصلاح نرخ ارز باشــند 
زیرا مردم هم اکنون گرفتار معیشــت 

هستند.
وی گفت: یکی از سیاست هایی 
کــه دولت می تواند در این شــرایط 
اجرا کند نظام توزیع کالابرگ اســت 

و دقیقــاً همان سیاســتی که در زمان 
دفاع مقدس پیگیری شــد اکنون نیز 
ایــن سیاســت باید در دســتور کار 
دولت قرار گیرد. به طوری که کالاها 
از طریق تعاونی ها و بر اســاس نظام 
عرضــه کالابرگی در اختیار اقشــار 

آسیب پذیر جامعه قرار گیرد.
اســتاد اقتصاد دانشــگاه تهران 
خاطرنشــان کــرد: احیــای مجدد 
تعاونی هــا می توانــد کمک مؤثری 
بــه اقتصــاد کند و دســت دولت را 
در خصــوص کنتــرل قیمت ها باز 
بگذارد. زیرا قطعــاً کنترل و نظارت 
روی تعاونی ها بســیار راحت تر از 
کنترل روی بخش خصوصی اســت 
زیرا تعاونی یک نظــام خودکنترلی 
هــم دارد به طوری کــه اعضا حتماً 
روی مدیریــت تعاونی ها نیز نظارت 
می کنند تا تعاونی ها به ســمت فساد 

اقتصادی حرکت نکنند.

وزیر نفت خبر داد:

ایجادظرفیتتولید۸۰میلیونبشکهاینفتبااحیایچاههایکمبازده

استاد اقتصاد دانشگاه تهران:

پیشازحذفارزترجیحیفکریبهحالکارگرانکنید

گروه اقتصادی - سید احسان 
خاندوزی در حاشــیه نشست ستاد 
اقتصادی دولت مصوبات این ســتاد 
در خصوص حمایت از بازار سرمایه 

را اعلام کرد.
گفتــه خانــدوزی ۱۰  به 
تصمیم راهبردی اتخاذ شده به 

شرح زیر است:
۱- در ســال ۱۴۰۴ سقف نرخ 
گاز خوراک پتروشیمی ها معادل نرخ 
صادراتی با ۵ هزار تومان تعیین شد.

نــرخ گاز خــوراک فولادی ها 
معادل ۴۰ درصد نــرخ صادراتی و 

حداکثر ۲ هزار تومان تعیین شد.
نرخ گاز خوراک ســیمانی ها به 
۱۰ درصــد نرخ گاز صادراتی معادل 

۵۰۰ تومان کاهش یافت.
۲- مالیات شرکت های تولیدی 

سال آینده ۵ درصد کاهش می یابد.
۳- حقــوق معدنی ها افزایش 

نخواهد یافت.
۴- مالیات نقل و انتقال سهام به 

بازار سرمایه برمی گردد.
۵-۳۰ هزار میلیارد تومان اوراق 
برای واریز بــه صندوق تثبیت بازار 
سرمایه عرضه می شــود که مستلزم 
تصویــب ایــن موضــوع در لایحه 

بودجه ۱۴۰۱ است.
۶-۱۰ درصــد وجوه حاصل از 
عرصه اولیه سهام برای بازارگردانی 

همان سهام هزینه می شود.
۷- انتشــار اوراق دولتی منوط 
به رعایت ۵۰ درصد جریان ورودی 
ســرمایه به بازار اســت. اگر جریان 
ورودی ســرمایه کــم باشــد میزان 
عرضه اوراق در بازار کمتر می شود.

۸- بانک مرکزی نرخ تســعیر 
ارز شرکت های بورسی را ۹۰ درصد 

سامانه نیما در نظر بگیرد.
۹- رئیــس ســازمان بــورس 
و اوراق بهادار در جلســات ســتاد 
اقتصــادی دولت از این پس حضور 

خواهد داشت.
۱۰- بانک مرکزی با ســرمایه 
گــذاری فعــال در خریــد اوراق، 
میانگین نــرخ بازار بیــن بانکی را 

حداکثر ۲۰ درصد تنظیم می کند.
وزیــر اقتصــاد گفــت: نتیجه 
اجرای ایــن ۱۰ مصوبه این خواهد 
بــود که فعالان بازار ســرمایه مطلع 
خواهند شــد که چنین بســته ای که 
نشانگر همگرایی بین بودجه، دولت، 
وزارت اقتصاد و بازار سرمایه است، 
وجود دارد و می تواند به بهبود بازار 

کمک کند.
تشریح جزییات مصوبه ده گانه 
دولت برای حمایت از بازار سرمایه

رییس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار اظهار داشــت: شرایط بازار به 
تدریج بهتر می شــود و به طور قطع 
بهبودِ شــرایط بازار به یکباره اتفاق 
نمی افتد. عواملی از جمله شــرایط 
سیاسی کشور و تصمیماتی که برای 
بازار گرفته ایم می توانند به شــرایط 

بورس کشور کمک کند.
مجید عشقی درباره جزئیات ۱۰ 
مصوبه دولت برای حمایت از بورس 
اظهار داشــت: با توجه به شرایط و 
حساسیت هایی که نســبت به بازار 
ســرمایه وجود دارد، بسته ای شامل 
۱۰ بندِ موثر در وضعیت بازار سرمایه 
در ســتاد اقتصادی دولت طراحی و 

تصویب شد. 
برخــی از این بندهــا مباحث 
بودجــه ای و برخــی دیگــر بــه 
فرآیندهــای موثــر در داخل دولت 

مربوط می شوند که تقریبا تا به امروز 
با تمام این بندها موافقت شده است.
وی افــزود: ایــن بندها مربوط 
به اختصاص ردیف بودجه ای برای 
صندوق تثبیت در جهت حمایت از 
بازار سرمایه، کاهش هزینه شرکت ها، 
اقدامات موثر بانک مرکزی از جمله 
کنتــرل نرخ بهره بین  بانکی و... بوده 
کــه می تواند نتایج خوبــی در بازار 

سرمایه داشته باشد.
رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار با تاکیــد بر اینکه معتقدم این 
مباحث تا حد زیادی خیال بازیگران 
بــازار ســرمایه را راحــت می کند، 
گفت: به دنبال این هســتیم که روند 
تصمیم گیری ها به ســمتی برود که 
بازار ســرمایه را به عنوان بازار کمک 
کننده بــه اقتصاد و تولید پیش ببریم 
و این سیاســت دولت است که بازار 
سرمایه به اقتصاد کشور و رشد تولید 

کمک کند.
شــقی با تاکید بــر اینکه دولت 
رویکرد خودش را نســبت به بازار 
ســرمایه با این بسته ۱۰ بندی نشان 
داده اســت، افزود: به طور قطع این 
بســته و اجرای بندهای آن می تواند 
تاثیرات خوبی در بازار سرمایه داشته 

باشد.
وی در پاســخ به این سوال که 
چرا این بســته پیش از تحلیل بودجه 
به مجلس طراحی و تصویب نشد که 
امروز برای بخشــی از این بندها نیاز 
به موافقت مجلس داشته باشید، بیان 
کرد: باید توجه داشته باشید که تمام 
بندهای این بسته، بودجه ای نیست و 
بخشی از آن به اصلاحات فرآیندهای 
داخل خودِ بازار و دولت برمی گردد 
اما مجلس هم نسبت به بازار سرمایه 

و حمایت از آن حســاس است و به 
دنبال اصلاحات به نفع بازار سرمایه 

بوده است.
رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار بــا تاکید بر اینکه موضوعاتی 
مانند کنترل نرخ بهره بین بانکی برای 
حمایت از بازار ســرمایه و همچنین 
حمایت از صندوق تثبیت، ربطی به 
بودجه ندارند، گفت: این تصمیمات 
در داخل دولت گرفته شــده است و 
بودجه ای هم که تحویل مجلس داده 
شــده نکات مثبت متعــددی به نفع 
بازار ســرمایه دارد؛ از جمله کاهش 
مالیــات بــه نفع بــازار، تخصیص 
ردیف اعتباری برای صندوق تثبیت 
که امیدواریم با این تصمیمات روند 

بورس رو به بهبود باشد.
عشقی در پاســخ به این سوال 
کــه چرا با توجه به ارزندگی ســهام 
در بازار ســرمایه، نقدینگی به سمت 
این بازار نرفته است و شاهد خروج 
نقدینگی از بازار هستیم، خاطرنشان 
کرد: نباید انتظار داشــته باشــیم که 
اعتمــاد ســرمایه گذاران یک شــبه 
برگــردد و نقدینگــی بــه یکباره به 
 ســمت بازار ســرمایه تغییر جهت 

دهد.
وی اضافه کرد: عوامل متعددی 
در بازگشــت اعتماد مــردم به بازار 
سرمایه وجود دارد و معتقدم با توجه 
به تصمیماتی که برای بازار گرفته ایم 
این اعتماد به تدریج برمی گردد چرا 
کــه واقعا امروز بازار و نرخ ســهام 

شرایط خوبی دارد. 
البته باید توجه داشته باشیم که 
در حال حاضر تمام صنایع و بازارها 
بــه دلیل تصمیمــات بانک مرکزی 
برای کنتــرل نرخ تورم با مشــکلِ 

نقدینگی مواجه هســتند و این فقط 
شامل بازار سرمایه نیست.

رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار بــا بیان اینکه معتقــدم بازار 
ســرمایه امروز مســیر خود را پیدا 
کرده اســت و برگشــت اعتماد به 
تدریج رخ می دهد، اظهار داشــت: 
بایــد به بازار ســرمایه فرصت داد و 
 منتظر نتایج تصمیمات موثر در بازار 

بمانیم.
عشــقی در پاسخ به سوال دیگر 
مبنی بــر اینکه در ابتدای ورود خود 
به بازار سرمایه اعلام کردید قرمزیِ 
بازار کاهش پیدا می کند اما تا به امروز 
این وعده محقق نشــده، توضیح داد: 
شــرایط بازار به تدریج بهتر می شود 
و بــه طور قطع بهبودِ شــرایط بازار 
بــه یکباره اتفــاق نمی افتد. عواملی 
از جمله شــرایط سیاســی کشور و 
تصمیماتی که بــرای بازار گرفته ایم 
می توانند به شــرایط بورس کشــور 

کمک کند.
وی در پاســخ به این سوال که 
آیا کسی در بازار سرمایه منتظر تاثیر 
نتایــج مذاکرات مانده اســت، بیان 
داشــت: این موضــوع خیلی مطرح 
نیســت و بازار سرمایه مسیر خود را 

خواهد رفت.
رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار درباره چرایی عدم اثرگذاری 
نرخ ارز در بازار ســرمایه اذعان کرد: 
معتقدم افزایش نــرخ ارز تاثیر خود 
را خواهــد گذاشــت و شــاهد این 
اثرگذاری قبل از پایان سال خواهیم 
بود. اگر تا به امــروز این اثرگذاری 
را نمی بینیــم به دلیل این اســت که 
خریداران فعلا به دلیل عدم نقدینگی 

دست نگه داشته اند.

توسط  وزیر اقتصاد تشریح شد؛

۱۰ مصوبه ستاد اقتصادی دولت 
برای ساماندهی بازار سرمایه

وزیر اقتصاد ۱۰ مصوبه نهایی شورای اقتصادی دولت برای ساماندهی بازار سرمایه را تشریح کرد.

عوامــل متعددی در بازگشــت اعتماد مردم به بازار ســرمایه وجــود دارد و معتقدم با 
توجه بــه تصمیماتی که برای بازار گرفته ایم این اعتماد بــه تدریج برمی گردد چرا که 
واقعا امروز بازار و نرخ ســهام شــرایط خوبی دارد. البته باید توجه داشته باشیم که 
در حــال حاضر تمام صنایــع و بازارها به دلیل تصمیمات بانــک مرکزی برای کنترل 
نرخ تورم با مشــکلِ نقدینگی مواجه هســتند و این فقط شــامل بازار سرمایه نیست.

گروه اقتصــادی - اختــلاف بین 
وزارت راه و شهرســازی و ســازمان امور 
مالیاتی درباره نحوه معرفی واحدهای خالی 
از ســکنه ظاهرا با نظر کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس به آنجا ختم شــده که یک ســامانه 
امن تحت نظــر وزارت ارتباطات ایجاد و 
اطلاعات واحدهای مســکونی در آن درج 

شود.
در حــال حاضر امکان درج اطلاعات  
ســکونتی در سامانه املاک و اسکان وجود 
ندارد و رستم قاسمی ـ وزیر راه و شهرسازی 
ـ گفته است که به زودی این سامانه مجددا 

راه اندازی خواهد شد.
از طــرف دیگــر ماه هاســت که بین 
وزارت راه و شهرســازی و ســازمان امور 
مالیاتی کشمکشی درخصوص نحوه معرفی 

واحدهای خالی از سکنه ایجاد شده است. 
وزرات راه می گوید که اطلاعات ۲.۳ میلیون 
خانه خالی را به سازمان امور مالیاتی داده اما 
این سازمان اعلام می کند که این اطلاعات 

را دریافت نکرده است.
از آن جا که اطلاعات به صورت دستی 
و در قالب ســی دی تحویل ســازمان امور 
مالیاتی شــده، سازمان امور مالیاتی ترجیح 
می دهد که این اطلاعات را در قالب سامانه 

دولتی دریافت کند.
طبق آخرین پیگیری ها کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس حق را به ســازمان امور مالیاتی 
داده و اعــلام کرده که بــه دلیل پایین بودن 
ضریب امنیت ســامانه املاک و اســکان 
در پی حمله ســایبری تابســتان امسال که 
به توقف دو ماهه این ســامانه منجر شــد، 

سامانه ای امن با محوریت وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات ایجاد شــود. تا کنون 
چنین ســامانه ای طراحی و به وزارت راه و 

شهرسازی تحویل نشده است.
مجوز ایجاد یک ســامانه جدید قرار 
است توسط مجلس ارایه شود. دفعه قبل این 
مجوز از سوی ستاد ملی کرونا که مصوبات 

آن حکم قانون را دارد ارایه شده بود.
مالیات خانه های خالی در حالی هنوز 
اندر خم ایجاد ســامانه واسط بین وزارت 
راه و شهرســازی و سازمان امور مالی است 
کــه طبق قانون بودجــه ۱۴۰۱ باید مالیات 

خانه های خالی تا پایان بهمن ماه اخذ شود 
و خریــد و فروش ملک از آن تاریخ به بعد 
مستلزم کســب رقم تعیین شده مالیات در 
مفاصا حساب سازمان امور مالیاتی  است. اما 
در شرایط فعلی به نظر نمی رسد که مالیات 
بر خانه های خالی به این زودی محقق شود.
جریمه ای که بــرای خانه های 
خالی در نظر گرفته شده چقدر است؟

بر اســاس قانون هر واحد مسکونی 
واقع در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر که به 
اســتناد سامانه املاک و اسکان بیش از ۱۲۰ 
روز ساکن نداشته باشد در سال اول مشمول 

شش برابر مالیات متعلقه، سال دوم ۱۲ برابر 
و سال سوم ۱۸ برابر مالیات متعلقه می شود.

مالیات متعلقه در واقع مالیاتی است که 
بــه خانه های اجاره ای تعلق می گیرد. طبق 
قانون واحدهای بالای ۱۵۰ متر در تهران و 
بالای ۲۰۰ متر در شهرستانها که اجاره داده 

می شوند مشمول مالیات هستند. 
بدین صورت که تــا ۳ میلیون تومان 
درآمد اجاره مشــمول ۱۵ درصد، بین ۳ تا 
۱۰ میلیون مشــمول ۲۰ درصد، بین ۱۰ تا 
۲۵ میلیون شامل ۲۵ درصد، بین ۲۵ تا ۱۰۰ 
میلیون تومان مشمول ۳۰ درصد و بالاتر از 

۱۰۰ میلیون تومان شامل ۳۵ درصد مالیات 
خواهد شد.

بنابراین گزارش، مردادماه ۱۳۹۹ سامانه 
املاک و اسکان به منظور شناسایی وضعیت 
واحدهای مســکونی کشور به مرحله اجرا 
رســید. شهریورماه سال گذشته وزارت راه 
و شهرسازی اعلام کرد که ۱.۳ میلیون خانه 
خالی را شناســایی و بــرای اخذ مالیات به 
سازمان امور مالیاتی معرفی کرده است.  قرار 
بود سازمان امور مالیاتی از مردادماه نسبت به 
اخذ مالیات از این واحدها اقدام کند که هنوز 

عملیاتی نشده است. 
از ۱۹ فروردیــن مــاه ۱۴۰۰ نیز طبق 
اصلاحیه ماده ۵۴ قانون مالیاتهای مســتقیم 
مصوب آذرمــاه ۱۳۹۹ بــه خانوارها اعم 
از مالک و مســتاجر دو ماه مهلت داده شد 

تا نســبت به ثبت اطلاعات سکونتی خود 
اقدام کنند که این زمان تا پایان مهرماه ۱۴۰۰ 
تمدید شــد. قانون، تنبیهاتی برای کسانی 
 کــه این کار را انجــام ندهند در نظر گرفته 

است.
بر اســاس بند ۷ از تبصره ۸ اصلاحیه 
مــاده ۵۴ مکرر قانون مالیاتهای مســتقیم، 
دستگاههای اجرایی مکلفند خدمات خود 
از قبیل افتتاح حساب بانکی و صدور دسته 
چک، یارانه و کمک معیشتی، تعویض پلاک 
خودرو، فروش انشعاب آب، برق، تلفن و 
گاز طبیعی و بســیاری دیگر از خدمات را 
صرفا با اخذ کد ملی و بر اســاس کد پستی 
یا شــرح نشــانی یکتای درج شده مربوط 
به اقامتگاه اصلی افراد در ســامانه املاک و 

اسکان کشور ارایه کنند.

وزارتارتباطاتیکسامانهامنایجادکند؛

میانجیگریمجلسدرکشمکشمالیاتخانههایخالی

گــروه اقتصــادی - رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اســلامی با بیان این که دولت به دنبال عدم اســتمرار رفتار گذشــته درباره 
ارز ترجیحی اســت، گفت: مجلس به دنبال حذف ارز ترجیحی نیســت 
 بلکه تصمیم مجلس شــورای اســلامی متفاوت شــدن روش تخصیص 

است.
محمدرضــا پورابراهیمی، با اشــاره به تصمیــم دولت برای حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی در لایحه بودجه ســال آینده اظهــار کرد: مبنای دولت 
تغییر تصمیمی اســت که در سال های گذشــته گرفته شده است منتهی ما 
بارها در مجلس شــورای اســلامی گفته ایم که مجلس به دنبال حذف ارز 
 ترجیحی نیســت ما به دنبال تغییر روش و تخصیص آن در نظام اقتصادی 

هستیم.
وی توضیح داد: روشــی که از ابتدای تصویب ارز ترجیحی تا امروز 
داشتیم این بود که ارز به واردات بدهیم. اثر واردات به خاطر افزایش فاصله 
بیــن نرخ ارز ترجیحی و نرخ ارز نیمایی و نرخ بازار موجب ایجاد رانت و 

فساد در کشور شده است. 
بخشــی از منابع به جای این که به دســت مردم برسد به دست دلالان 
و ســوداگران رسیده اســت. از نگاه ما و رویکرد تخصصی ادامه مسیر به 
 صلاح کشــور نیســت البته این بدان معنا نیست که اساس آن را زیرسوال 

ببریم.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: پیشنهاد 
مشخص ما این است، عددی که برای ارز ترجیحی در نظر می گیریم را از 
طریق کارت های اعتباری به عنوان سرانه مصرف به خود مردم بدهید این 
رویکرد به عدالت نزدیک اســت و امکان این را فراهم می کند که نظارت 
دقیق انجام دهیم از همه مهم تر در کنار موضوع مصرف، تولید کشــور را 
تقویت می کنیم البته گزارش های کارشناســی در خصوص آثار انجام این 

اقدام وجود دارد.
وی اضافه کرد: طبق گزارش دولت و مراکز تخصصی و پژوهشــی، 
اقــلام زیادی از کالاهای مشــمول ارز ترجیحی در طول ســال های اخیر 
ارزشــان حذف شــده و به آنها ارزی اختصاص پیدا نکرده است تنها چند 
قلم باقی مانده اســت که چون قیمت هایشان شبیه قیمت بازار و نزدیک به 
آن اســت، برآورد این بوده که اثر تورمی آن در نظام اقتصادی عدد زیادی 
نیست و حدود هفت درصد است. البته طبیعتا باید حوزه بازتوزیع منابع و 

سیاست های جبرانی را لحاظ کنیم.
پورابراهیمی توضیح داد: سیاســت های جبرانی روش های متعددی 
دارد یــک روش اختصــاص کارت هــای اعتباری و دیگــری پرداخت 
یارانه اســت می توانیــم روش های دیگری را هــم در بودجه مدنظر قرار 
دهیــم لــذا در بحث نــرخ ارز ترجیحی تصمیم دولــت در این باره عدم 
 اســتمرار رفتار گذشته و تصمیم مجلس شورای اسلامی تفاوت در روش 

تخصیص است.
وی در پایــان گفــت: امیدواریــم در زمــان بررســی بودجــه در 
مجلس شــورای اســلامی با بررسی های کارشناســی صورت گرفته در 
کمیســیون های تخصصی و کمیســیون تلفیــق نتیجه نهایی این باشــد 
 کــه منابــع را هدفمند کنیــم تا هم به نفع مردم و هم نظــام اقتصادی تمام 

شود.

پورابراهیمی:

مجلس به دنبال حذف نرخ ارز 
ترجیحی نیست
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